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Tijdens de digitale informatiebijeenkomst voor inwoners van Gelderland over de planMER, 

windbeleid en RES op 7 maart 2023 konden deelnemers via whatsapp vragen stellen. Het 

projectteam heeft antwoord gegeven op alle vragen. De vragen staan in willekeurige volgorde in dit 

verslag en zijn geanonimiseerd.  

 

 

1. Ook provincie Utrecht heeft een Notitie Reikwijdte en Detailniveau. Bij 

vergelijking met de aanpak zien wij verschillen in concreetheid zoals de specifiek 

te onderzoeken gebieden en uitgangspunten zoals een andere omvang en hoogte 

van windturbines als rekenbasis. Kunt u daar iets over zeggen? 

De uitgangspunten van de NRD van provincie Utrecht zijn anders dan die van ons. Dit heeft 

mede te maken met het doel van de planMER. Provincie Utrecht focust zich op windenergie. 

Het verschil in uitgangspunten voor de windturbines is op detailniveau. Onze uitgangspunten 

zijn afgestemd met de Gelderse regio’s en enkele gemeenten. Doordat de verschillen op 

detailniveau zijn, zullen de resultaten naar verwachting niet veel verschillen. Bij het vergelijken 

van de resultaten moet wel rekening gehouden worden met deze verschillen. 

 

2. In hoeverre verhoudt dit onderzoek zich tot de nog nader vast te stellen 

regelgeving omtrent plaatsing van windturbines in woonomgeving (uitspraak 

Raad van State)? 

In het onderzoek gebruiken we geen vaste geluidsnorm. In plaats daarvan onderzoeken we de 

effecten op verschillende geluidniveaus. Zo zijn onderzoeksresultaten ook bruikbaar als nieuwe 

geluidsnormen bekend worden. 

 

Datum 
21 april 2023 
 

Zaaknummer 

 

 

Blad 
1 van 26 



 

 

   

 

Datum 
 21 april 2023 

  
Zaaknummer 

 

  
Blad 

2 van 26 

 
3. Ik heb begrepen dat het waterschap in Lienden (aan de Drosseweg/Waaijweg) 

een zuivering heeft gesloopt en dat een zonnepanelen park aan wil leggen. 

Tegen een natuurgebied aan. Eind jaren 90 verhuisde de zandexploitatie van de 

Heldert naar de Marspolder. Ze hadden alles nieuw in de verf gezet en dat mocht 

NIET opgebouwd worden omdat dat “ horizonvervuiling” was. Ik vind die 

zonnevelden in en tegen natuurgebieden horizonvervuiling. Waarom willen ze 

daar de zonnepanelen 3 meter hoog hebben? Terwijl een schutting maar 1.80 

meter mag zijn. 

Wij kunnen deze vraag helaas niet beantwoorden. Dit milieuonderzoek gaat namelijk niet over 

de afwegingen en keuzes voor het zonnepark dat u noemt. We adviseren u contact op te nemen 

met de betreffende gemeente. 

 

4. En opwarming van de aarde tegen te gaan, zei net uw collega. Ik ben op het info 

uurtje geweest daar en die mensen zeiden dat de ondergrond veel warmer wordt 

en er niets zal groeien. Dus de natuur wordt verstoord. Of niet? Overal waar 

mensen zich met de natuur bemoeien gaat het fout. 

De opwarming van de aarde en klimaatverandering komt inderdaad door de activiteiten van 

mensen. De klimaatverandering heeft over de hele wereld gevolgen voor onder andere de 

natuur, onze gezondheid en veiligheid en voor de beschikbaarheid van voedsel en schoon 

drinkwater. Meer informatie hierover vindt u bijvoorbeeld op deze website: 

Klimaatverandering: wat zijn de gevolgen? | Milieu Centraal. Door de klimaatverandering 

verandert ook de mate van neerslag. Er zijn langere periodes van regen en droogte. Dat heeft 

ook gevolgen voor de ondergrond en de groei van planten. 

 

5. Hoeveel gebouwen van de provincie / waterschaps- en overheidsgebouwen 

hebben zonnepanelen op de daken? 

Op het Provinciehuis in Arnhem liggen zonnepanelen. Van de overige gebouwen hebben we 

geen gegevens. We weten dat bij gemeenten en waterschappen het verduurzamen van het 

vastgoed hoog op de agenda staat. Op steeds meer gemeentehuizen liggen zonnepanelen, of ze 

zijn hiermee bezig. 

 

6. In Erichem is een brand geweest bij een bedrijf waar veel zonnepanelen op de 

daken lagen. Nu is de omgeving “vervuild” door de zonnepanelen. Het is bijna 2 

jaar geleden en nog niet opgeruimd. Het blijkt dus echt schadelijk te zijn. Overleg 

deze vragen maar en ik zie het antwoord graag terug op uw site: veel gestelde 

vragen. 

Bij brand komen vaak schadelijke stoffen vrij. Het is aan de eigenaar en de 

verzekeringsmaatschappij om hier zo goed mogelijk mee om te gaan. Omgevingsdiensten 

houden hier toezicht op. Dit specifieke geval is een verantwoordelijkheid van de gemeente die 

de opdrachtgever voor de Omgevingsdienst is. Ook in dagelijkse gebruiksartikelen kunnen 

schadelijke stoffen zitten. Bijvoorbeeld in koekenpannen of make-up artikelen en medicijnen. 

Als provincie investeren we daarom ook in circulaire economie.  

 

https://www.milieucentraal.nl/klimaat-en-aarde/klimaatverandering/wat-is-klimaatverandering/#gevolgen-van-klimaatverandering
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7. Wordt in de planMER ook een alternatief opgenomen met een concrete 

energiebesparingsopgave met afrekenbare doelen? Hoe lager de vraag hoe 

minder impact op de omgeving. 

Energiebesparing is een van de belangrijkste opgaven van de energietransitie. Overheden 

hebben hiervoor een aanpak, bijvoorbeeld door de Energieloketten. Dit onderzoek beperkt zich 

tot de opwek van hernieuwbare energie.  

 

8. Op welke wijze worden de gevoeligheidskaarten windturbines in relatie tot vogels 

van sovon gebruikt? 

De Sovon kaarten hebben een globaal schaalniveau dat voldoende is voor deze planMER. De 

Sovon kaarten geven goede achtergrondinformatie over de hoogste risico's voor bijvoorbeeld 

trekvogels. Deze informatie gebruiken we in milieuonderzoeken. Behalve de Sovon-gegevens, 

gebruiken we ook andere gegevens, zoals eerder uitgevoerde onderzoeken en informatie uit de 

Nationale Databank Flora en Fauna. 

 

9. Op welke wijze worden de gevolgen beoordeeld vanwege benodigde extra aanleg 

voor hoogspanningsstations en hoogspanningsleidingen 》cumulatie-effecten.  

De komende jaren moet het elektriciteitsnetwerk worden aangepast en verzwaard. De 

netbeheerders zijn hiervoor verantwoordelijk maar hebben ook de overheid nodig om 

bijvoorbeeld ruimte te regelen voor een nieuw verdeelstation en om vergunningen af te geven. 

In de planMER worden effecten van wind- en grondgebonden zonne-energie op het stroomnet 

ingeschat. Het onderzoek geeft een indruk wat de beperkingen van het stroomnet zijn. Het 

onderzoek beschrijft niet concreet of, waar en welke extra capaciteit van het stroomnet nodig is 

omdat dit ook van andere factoren afhankelijk is en bovendien een keuze is van de 

netbeheerders. De effecten van (mogelijke) wijzigingen aan de energie infrastructuur worden 

niet in dit planMER meegenomen.  

 

10. Bepalen die cumulatie-effecten ook voorkeurs locatiekeuzes voor duurzame 

energieopwek? 

Informatie uit de planMER kunnen bestuurders van gemeenten, provincie en waterschappen 

meenemen in de keus voor locaties en/of aanvullende voorwaarden. 

 

11. Heeft de provincie inmiddels een gecoördineerd provinciaal 

monitoringsprogramma aanvaringsslachtoffers vanwege bestaande windturbines 

(of is er een landelijk programma) en zo ja hoe worden gegevens uit dat 

programma in de planMER meegenomen? 

Nee er is geen gecoördineerd provinciaal monitoringsprogramma voor alle bestaande 

windturbines. Dit wordt per windpark bekeken. Voor windpark Den Tol is er bijvoorbeeld een 

monitoringsprogramma.  

Bij de planMER wordt informatie uit bestaande onderzoeken gebruikt. Zo is er bijvoorbeeld 

relatief gedetailleerde informatie voor diersoorten die we volgens Natura-2000 moeten 

beschermen. Bijvoorbeeld weidevogels, de wespendief en flora en fauna. Niet voor het hele 

ecosysteem is gedetailleerde informatie beschikbaar. In de planMER wordt uitgelegd welke 

bronnen gebruikt zijn bij de effectanalyse.   

 

https://regionaalenergieloket.nl/
https://www.google.com/url?sa=t&rct=j&q=&esrc=s&source=web&cd=&cad=rja&uact=8&ved=2ahUKEwjwg7japaH-AhWV-LsIHWp-DEIQFnoECBIQAQ&url=https%3A%2F%2Fwww.ndff.nl%2F&usg=AOvVaw0uUuk9SlWu0ZZJqsXtvuX4
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12. Volgens bevindingen van Alterra (2020) wordt het aantal aanvaringsslachtoffers 

vanwege windmolens onderschat. Zou dat reden moeten zijn om kwetsbare 

gebieden te vermijden middels het voorzorgsbeginsel? 》n2000, natuurnetwerk, 

weidevogelgebieden en belangrijke vlieg- en trekroutes voor vogels en 

vleermuizen. 

In de planMER worden effecten beschreven in het onderzoeksgebied. Hieruit kan blijken waar 

het risico op aanvaringsslachtoffers groter of kleiner is en voor welke soorten. Dit kan gebruikt 

worden om, waar nodig vanuit bijvoorbeeld het genoemde voorzorgsbeginsel, bepaalde 

kwetsbare gebieden te vermijden. Dat is echter geen keuze in de planMER zelf. De keuze wordt 

later gemaakt.   

 

13. Ik hoor een terechte vraag over zorgen voor gezondheid van inwoners. U stelt dat 

daar zeker rekening mee wordt gehouden in de locatiekeuze. Wat houdt 

rekeninghouden met gezondheid van inwoners concreet in? In de NRD lees ik 

nagenoeg NIETS terug over maatregelen of onderzoek naar gezondheidseffecten 

In de planMER wordt het effect van verschillende geluidsniveaus op de gezondheid 

onderzocht. Daarnaast is er een speciaal alternatief voor een gezonde en veilige leefomgeving 

ontwikkeld die laat zien wat de consequentie is van onder andere een extra strenge 

geluidnorm. Op basis van deze inzichten kan een bestuurlijke keuze gemaakt worden over 

locaties en/of aanvullende voorwaarden. 

 

14. Kunt u toelichten wat er concreet wel onderzocht wordt onder de noemer 

“Gezondheid”? 

In de planMER wordt onderzocht wat het effect van verschillende geluidsniveaus op de 

omgeving is. Dit wordt gebruikt om inzicht te krijgen in de effecten op de gezondheid. We  

kijken ook naar geluidsniveaus onder de ‘oude’ geluidnorm. Dat geeft bruikbare informatie, 

ook als er tijdens of na het uitvoeren van de planMER nieuwe landelijke normen vastgesteld 

worden. Daarnaast is er een speciaal alternatief voor een gezonde en veilige leefomgeving 

ontwikkeld die laat zien wat de consequentie is van onder andere een extra strenge 

geluidnorm. Op basis van deze inzichten kan een bestuurlijke keuze gemaakt worden over 

locaties en/of aanvullende voorwaarden. 

 

15. Hoe kan een omgevingsfonds bijdragen aan verlichting van de last van direct 

omwonenden? 

Via een omgevingsfonds wordt een deel van de opbrengst van het zon- of windproject ter 

beschikking gesteld aan de omgeving. Vaak is dat een specifiek doel, zoals economische of 

ecologische ontwikkeling, recreatie, duurzaamheid of energiebesparing. Dat kan de beleving 

van omwonenden positief beïnvloeden.   

 

16. Hoe weet je de geluidseffecten van een turbine die nog niet bestaat qua grootte? 

We kennen inderdaad nog niet de exacte specificatie van (mogelijke) turbines. Daarom 

hanteren we een bandbreedtebenadering waarbij we rekening houden met verschillende 

soorten en type turbines en de bijbehorende geluidniveaus.  
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17. Hoe zit het precies met de maatgevende en niet-maatgevende criteria? Waarom is 

bijvoorbeeld slagschaduw en lichthinder niet maatgevend terwijl daarover veel 

signalen zijn ten aanzien van gezondheidsrisico’s? 

We bedoelen met maatgevend dat iets doorslaggevend is voor de afweging tussen verschillende 

locaties. Slagschaduw en lichthinder zijn niet doorslaggevend (oftewel maatgevend) want ze 

zijn vaak goed te beperken. Door bijvoorbeeld een stilstand op te leggen of minder verlichting 

voor te schrijven. Voor de effecten van geluid ligt dat anders. Deze effecten zijn vanwege de 

grote afstand (enkele honderden meters) in combinatie met de gezondheidsimpact bepalender 

voor de te maken keuze. Ook omdat de effecten niet gemakkelijk beperkt kunnen worden zoals 

bij slagschaduw. 

 

18. Duurzame energie is noodzakelijk. Ik zie dat in de NRD veel aandacht wordt 

besteed aan natuur en milieu. Terecht, want alles wat we doen heeft 

consequenties. Extreem weinig aandacht is er voor de gezondheid van 

omwonenden. Is het wel gepast om de omwonenden dan maar op te offeren? 

Wat goed is voor de natuur en ons leefmilieu is goed voor mensen en onze gezondheid. Nu 

staat onze gezondheid ook onder druk door de uitstoot van CO2 en fossiele brandstoffen. 

Daarnaast onderzoeken we in de planMER wordt wat het effect van verschillende 

geluidsniveaus op de omgeving is. Dit wordt gebruikt om inzicht te krijgen in de effecten op de 

gezondheid van mensen.  

 

19. Kaartmateriaal in de NRD is voor de lezer onbruikbaar, het is veel te globaal. 

Roept meer vragen op dan ze beantwoorden. Is dit een bewuste keuze? 

Het onderzoek in de planMER richt zich op het globaal in beeld brengen van effecten van het 

onderzoeksgebied in de provincie en regio’s, niet op het gedetailleerd in beeld brengen van 

effecten op concrete projectlocaties. Vandaar dat de kaarten ook globaal zijn. We overwegen 

nog hoe we de resultaten van het planMER straks op een passend detailniveau kunnen 

weergeven. 

 

20. Er komen straks nieuwe landelijke normen. Kunnen provincie en gemeente een 

strakkere norm stellen. Bijvoorbeeld voor geluid? 

Wij gaan ervan uit dat dit kan, aangezien dit nu ook al mogelijk is. Hiervoor is de planMER 

echter niet bedoeld.  

 

21. Hallo, de zojuist genoemde site is niet bereikbaar......? 

Als het om deze site gaat: www.gelderland.nl/planmerwindbeleid, die is bereikbaar. 

 

22. Zijn de nieuwe normen ook van toepassing op bestaande windmolens? Afstand op 

woning en geluidsnorm.  

U doelt op de normen die het Rijk gaat vaststellen. Het Rijk zal ook bepalen of deze ook van 

toepassing zijn op bestaande windturbines.  

 

23. Kunnen bewoners van belangenverenigingen ook meepraten in overleggen? 

We hebben voor dit onderzoek niet een speciaal bewonersoverleg ingericht omdat het alleen 

nog gaat om een onderzoek en er geen keuzes worden gemaakt. Dat doen de 

http://www.gelderland.nl/planmerwindbeleid
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 bestuurders later. Wel kunt u laten weten via een zienswijze wat u van de NRD vindt. Of u de 

onderzoeksopzet goed vindt, of wilt aanvullen. Later kunt u dit ook laten weten over de 

PlanMER.  

 

24. Is participatie alleen gericht vanuit bestuurlijke platforms? 

Nee. De participatie is breder dan de stuurgroepen van de Regionale Energie Strategieën. De 

vrijwillige (niet wettelijk verplichte) ter inzagelegging van de NRD inclusief 

informatiebijeenkomsten- is ook een vorm van participatie. Gericht op alle Gelderse inwoners 

en instellingen/bedrijven en belanghebbenden. 

 

25. Ervaringen uit het verleden laten zien dat er met zienswijzen weinig gedaan 

wordt, gaat dat nu veranderen? 

We gaan altijd serieus om met zienswijzen. We benutten deze om de kwaliteit te verbeteren van 

beleid of plannen. Maar we kunnen niet alle wensen die geuit worden of bezwaren honoreren. 

Dat stelt soms teleur. In een reactienota laten we altijd zien wat er met de zienswijzen is 

gedaan.    

 

26. Is het niet heel eenvoudig, daar waar weinig mensen wonen komen de 

windturbines?  

Dat lijkt eenvoudig, als we maar 1 criterium hanteren. Maar we moeten meerdere afwegingen 

maken. Zoals de waarde van het landschap, herstel of behoud van natuur, invloed op dieren 

en de aansluiting op het stroomnet. Al die zaken zijn ook belangrijk voor mensen. Alleen 

indirect. Wat goed is voor de natuur is ook goed voor ons. En hoe efficiënter de aansluiting op 

het stroomnet hoe beter het is voor onze gezamenlijke portemonnee.  

 

27. Kun je niet beter wachten op de uitkomsten van de landelijke normen? 

Nee, dat is niet nodig en ook niet beter. We moeten vaart maken met de energietransitie. Als er 

landelijke normen komen kunnen we het onderzoek nog steeds gebruiken. Als daar een 

aanleiding toe is kunnen we de planMER altijd nog aanpassen.  

 

28. Vallen de uiterwaarden in het rivierengebied ook onder het zoekgebied omdat 

deze onderlopen met hoge rivierstanden? 

Ja, deze maken ook deel uit van het onderzoekgebied. Een risico op overstroming is op 

voorhand geen belemmering. De eventuele risico’s van overstroming van de uiterwaarden bij 

hoge rivierstanden zijn wel onderdeel van het milieuonderzoek. Of in een later stadium als er 

een concreet project komt.  

 

29. Zonnepanelen en windturbines zijn toch niet duurzaam. Die moet je elke 25 jaar 

vervangen. Daardoor is het niet duurzaam maar ook nog eens 2 keer zo duur op 

lange termijn. De Rolls Royse kerncentrales zijn veel duurzamer. Die gaan 80 á 

90 jaar mee. Dus 3 keer zolang. Dat is veel goedkoper en ook nog eens veel 

duurzamer. Deze kerncentrales kunnen er met 5 á 10 jaar staan. Zo maak je niet 

alle natuur- en weidevogelgebieden kapot. Deze vraag past hierin niet dus laat 

maar voorbijgaan. 

De energietransitie van aardgas en kolen naar duurzame bronnen is ingewikkeld en 



 

 

   

 

Datum 
 21 april 2023 

  
Zaaknummer 

 

  
Blad 

7 van 26 

 
kan niet van de ene op de andere dag. De energiebehoefte van de industrie, scheepvaart, 

logistiek en huishoudens is enorm. Het overschakelen doen we in stappen omdat we de 

opwarming van de aarde binnen de 1,5 graad willen krijgen of houden. In het belang van de 

leefbaarheid, voedselzekerheid en veiligheid van de wereld. Daarom zetten we nu ook in op 

wind en zon. Maar ook kernenergie behoort tot de energiemix van de toekomst. Het Rijk heeft 

plannen voor 2 kerncentrales. Deze zijn vooral voor de stabiliteit van de stroomvoorziening. In 

de toekomst zullen we ook duurzame energie importeren uit andere landen, net zoals we nu 

doen. Alleen dan van landen waarvan de regimes passen bij de onze. Bijvoorbeeld in Europees 

verband.  

 

30. Qua normen heb ik mijn bedenkingen. De overheid dacht voorheen ook dat 4G en 

nu 5G geen ziektes voortbrengt, evenals asbest. Uiteindelijk werden/worden 

mensen toch ziek. Daarnaast zijn de adviezen van wetenschappers nooit allemaal 

hetzelfde, afhankelijk door wie zij gefinancierd worden. Zijn deze mensen 

onafhankelijk?  

We begrijpen uw zorgen. In het verleden zijn risico’s niet altijd goed ingeschat. Die garantie 

kunnen we ook niet geven. We kunnen alleen maar afgaan op de kennis waarover we nu 

beschikken. Die is wel meer dan in het verleden voorhanden. In de planMER maken we 

gebruik van zo objectief mogelijke informatie. We zijn open over de gebruikte bronnen en 

onderzoeken. Bovendien zijn er nu in de NRD, en later ook bij de behandeling van de 

onderzoeksresultaten en bij de besluiten, mogelijkheden om aan de hand van een zienswijze 

informatie kritisch te bevragen. Dat zullen ook wij blijven doen.  

 

31. Eveneens wordt er onnodig energie verbruikt door veel bedrijven/panden 

(onnodige verlichting) en er zijn in de natuur alternatieven om energie op te 

wekken. Wat gaat er gebeuren met de afval van windmolens en zonnepanelen, 

dumpen we dit wederom in derde wereldlanden? 

We zijn het met u eens dat er helaas nog onnodig teveel energie wordt verspild. Zowel door 

huishoudens als industrie. We stimuleren op allerlei manieren energiebesparing. Want wat je 

niet gebruikt hoef je niet op te wekken. De energiesector werkt hard aan het volledig kunnen 

recyclen van alle onderdelen. Van windturbines kunnen de bladen ook al op kleine schaal 

gerecycled worden. Er is net een project gedraaid om dit op grote schaal toe te kunnen passen. 

Windturbines worden ook hergebruikt in andere landen. We zijn het met u eens dat er geen 

sprake mag zijn van dump in andere landen. Helaas is het hergebruik van veel goederen en 

veel consumptiegoederen nog geen gemeengoed. Ook daar zetten we vol op in. Maar dat zijn 

problemen die niet van de ene op de andere dag zijn opgelost.  

 

32. Hoe gaan we de opgewekte energie opslaan of naar het net brengen nu er zeer 

beperkt ruimte is op dat net? 

Het opslaan van energie/elektriciteit is een belangrijk thema binnen de energietransitie en dit 

heeft onze volle aandacht. Alleen valt dit buiten dit onderzoek.  

 

33. Met welke normen t.a.v. hinder vanuit bewoners wordt rekening gehouden 

(afstanden en dB), gelet op eerdere uitspraken rechters t.a.v. windmolenparken? 
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 In de planMER onderzoeken we de gezondheidskundige effecten van diverse geluidniveaus 

rondom de ‘oude’ geluidsnorm van 47 dB. Er wordt ook gekeken naar geluidniveaus onder de 

‘oude’ geluidnorm. De inzichten die dat oplevert zijn daarmee bruikbaar, ook als er tijdens of 

na het uitvoeren van het planMER nieuwe landelijke normen vastgesteld worden.   

 

34. Worden voor zonne-energie ook privé gebieden en daken  meegenomen in het 

onderzoek? 

We maken in dit onderzoek geen onderscheid naar eigendom van gronden. Zonnepanelen op 

daken wordt niet meegenomen in het onderzoek. 

 

35. Alles draait om participatie. Maar de kleinste groep, die bij de molens woont, is 

altijd tegen. Die gezinnen bestaan niet, wel alles er omheen. Participatie is een 

mooi woord om de groep er omheen te mobiliseren. Klopt dat? 

Nee dat klopt niet. Participatie is bedoeld om allerlei belangen te laten spreken, belangen ook 

invloed te laten hebben op het uiteindelijk door bestuurders te laten nemen besluit. De stem én 

belang van de direct omwonenden is een van deze belangen. Bij de ontwikkeling van parken 

wordt juist deze groep direct gevraagd om aan tafel te komen zitten. Maar aan de tafel zitten 

dus heel veel belangen. Ook het belang van een leefbare wereld, belang van nieuwe generaties 

bijvoorbeeld. U heeft gelijk dat de kleine groep mensen die dicht bij de windturbines wonen in 

eerste instantie tegen zijn. We zien echter steeds meer voorbeelden dat ook deze groep mensen 

minder hinder ervaren dan vooraf gedacht of zelfs veranderen van mening. Eigenaarschap of 

mee profiteren van de opbrengst van het park helpt daarbij is de ervaring. Daarom hebben we 

hier in het Klimaatakkoord ook afspraken over gemaakt.  

 

36. Hoeveel vogels moeten er door de gehaktmolen? Hoor nergens getallen en 

normen! 

In de planMER wordt een inschatting gemaakt van het aantal vogels dat tegen de wieken van 

windmolens aanvliegt, en of dit (instandhoudings-)doelen of normen in gevaar brengt. We 

proberen zoveel mogelijk te voorkomen dat vogels tegen de wieken van windmolens 

aanvliegen. Zo laten we nu onderzoeken wat het effect is van het zwart verven van één van de 

drie rotorbladen. En onderzoeken we of met cameradetectie botsingen voorkomen kunnen 

worden. De normen worden bepaald door instandhoudingsdoelen. Zoals bijvoorbeeld bij de 

wespendief.  

 

37. Hoor ook over de geluidshinder geen nieuwe norm. WHO geeft aan dat hinder al 

ongezond is! 9% mag ernstige hinder ondervinden…. Extreem ongezond en er zijn 

dus bijna 1.6 miljoen mensen die dit gaan ervaren in Nederland. Dit kan niet waar 

zijn. 

De planMER onderzoekt het effect van diverse geluidniveaus op de gezondheid. De WHO heeft 

aangegeven dat mensen die hinder ervaren, stress kunnen krijgen, waardoor er een effect is op 

de gezondheid. Bijvoorbeeld door slaapstoornissen. Het percentrage potentieel gehinderden is 

een norm die is vastgesteld op basis van vragenlijsten. Het gaat hier niet om mensen die hinder 

ervaren maar om mensen die mogelijk hinder gaan ervaren. Of ze dat doen hangt van diverse 

factoren af.  
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38. Participatie voor wie? Wat is het verschil tussen inwoners en bewoners? 

Inwoners en bewoners is in dit geval hetzelfde. Inwoners worden tijdens de planMER-

procedure via verschillende kanalen geïnformeerd over het milieuonderzoek. Daarnaast 

betrekken we professionals, waaronder netbeheerders, gemeenten, maatschappelijke 

organisaties en energiecoöperaties. Bijvoorbeeld in bestuurlijke en ambtelijke overleggen, 

digitale informatiebijeenkomsten. Iedereen kan een zienswijze indienen. 

 

39. Wat is het verschil in normen voor een superstil gebied? 

Er is geen verschil in normen voor gebieden. In de PlanMER onderzoeken we de effecten van 

diverse geluidsniveaus op de gezondheid.  

 

40. Zouden jullie alle vragen willen beantwoorden en per mail de antwoorden willen 

verspreiden aan alle deelnemers? Dus niet alleen de meest gestelde vragen? 

Alle mensen die zich aangemeld hebben voor de bijeenkomst van 7 maart 2023 ontvingen een 

e-mail met daarbij een link naar de webpagina www.gelderland.nl/planmerwindbeleid 

met de antwoorden op de veelgestelde vragen. Inmiddels is op deze webpagina ook het 

overzicht van alle vragen en antwoorden toegevoegd. 

 

41. Alle kaarten die in de NRD gepresenteerd worden zijn niet leesbaar.  

Kunnen jullie de kaarten leesbaar maken dan wel op verzoek op A3 formaat 

toezenden, zodat inwoners ook hun eigen omgeving daarin kunnen uitzoeken? 

Het kaartmateriaal in de NRD is bedoeld om een ruimtelijke indruk te geven van de 

voorgestelde uitgangspunten voor het onderzoek in de planMER. Er is gekozen voor een 

globaal schaalniveau. Het onderzoek in de planMER richt zich namelijk op het globaal in beeld 

brengen van effecten van het onderzoeksgebied in de provincie en regio’s, niet op het 

gedetailleerd in beeld brengen van effecten op concrete projectlocaties. We bekijken nog hoe 

we de resultaten van de planMER straks op een passend detailniveau kunnen weergeven. 

 

42. Waarom wordt het gezondheidseffect niet meegenomen als onderdeel van de 

impact op de leefomgeving? 

Gezondheid wordt betrokken in het onderzoek. De planMER onderzoekt de effecten van 

diverse geluidniveaus op de gezondheid. Daarbij kijken we ook naar geluidniveaus onder de 

‘oude’ geluidnorm. De inzichten die dat oplevert zijn daarmee bruikbaar, ook als er tijdens of 

na het uitvoeren van de planMER nieuwe landelijke normen vastgesteld worden.   

Daarnaast is er een speciaal alternatief gezonde en veilige leefomgeving ontwikkeld waarin 

getoond wordt wat de consequentie is van het hanteren van onder andere een extra strenge 

geluidnorm. Op basis van deze inzichten kan een bestuurlijke afweging gemaakt worden over 

locaties en/of aanvullende voorwaarden. Er worden geen keuzes gemaakt in het planMER. 

 

43. Waarom is 2030 heilig voor de doelstelling? Het akkoord van Groenlo in de 

Achterhoek wordt bijgesteld naar energieneutraal in 2050. Welke impact heeft de 

gewijzigde tijdslijn in de Achterhoek naar 2050 op de doelstelling voor 2030? 

De opwarming van de aarde gaat sneller dan we dachten en ook de oorlog in Oekraïne vergroot 

de urgentie om over te gaan op duurzame energie. Het tijdspad dat internationaal is 

afgesproken is 2050 klimaatneutraal. In dat tijdspad nemen we tussenstappen zoals 

http://www.gelderland.nl/planmerwindbeleid
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 in 2030. Als je die tussenstap niet haalt wordt de stap naar 2050 alleen maar groter en 

moeilijker. In de Regionale Energiestrategie Achterhoek zijn de doelen vastgelegd. De 

doelstelling van de RES is onderdeel van het klimaatakkoord en een afspraak van overheden, 

bedrijven en maatschappelijke instellingen.  

 

 

44. Mag Gelderland ook strengere normen hanteren dan straks landelijk worden 

vastgesteld? 

Wij gaan ervan uit dat dit kan, aangezien dit nu ook al mogelijk is. Hiervoor is de planMER 

echter niet bedoeld. 

 

45. Waarom vormt het energienetwerk onderdeel van de NRD-criteria? 

De vraag naar, en/of het aanbod van elektriciteit is nu groter dan de hoeveelheid die het 

elektriciteitsnet kan transporteren. Het elektriciteitsnet geeft dus beperkingen aan de opwek 

van hernieuwbare energie. Het onderzoek geeft een indruk van de beperkingen. Het onderzoek 

beschrijft niet concreet of, waar en welke extra capaciteit van het stroomnet nodig is omdat dit 

ook van andere factoren afhankelijk is en bovendien een keuze is van de netbeheerders. De 

effecten van deze energie infrastructuur worden niet in dit planMER meegenomen.  

 

46. Waarom zijn inwoners geen RES-partner? 

Inwoners zijn geen RES-partner omdat ze geen rol hebben in grootschalige opwekking van 

duurzame energie. Wel participeren inwoners in projecten, financieel of op een andere 

manier. voor meer informatie over de RES verwijzen we naar deze pagina:  De 6 Regionale 

Energiestrategieën (gelderland.nl). 

 

47. Meten geluid windmolens en effect op mens: hoe onderzoek Witteveen t.o.v. 

landelijke onderzoeken geluidsnormen? 

In de planMER onderzoeken we de effecten van diverse geluidniveaus op de gezondheid. 

Daarbij kijken we ook naar geluidniveaus onder de ‘oude’ geluidnorm. De inzichten die dat 

oplevert zijn daarmee bruikbaar, ook als er tijdens of na het uitvoeren van het planMER 

nieuwe landelijke normen vastgesteld worden.   

 

48. Hoe wordt gekeken naar bescherming Gelders Natuur Netwerk en Groene 

Ontwikkelzone in relatie met windparken: kunnen er windparken in deze 

gebieden komen? 

In de planMER wordt onderzocht wat effecten zijn van het eventueel plaatsen van wind en zon 

in het Gelders Natuur Netwerk en Groene Ontwikkelzones. Daarbij wordt onderzocht wat de 

effecten zijn op flora en fauna. Er wordt niet bepaald waar daadwerkelijk windturbines gaan 

komen. Maar het provinciaal beleid sluit windturbines in het Gelders Natuur Netwerk en 

Groene Ontwikkelzone niet uit.  

 

49. Kan een zoekgebied wind uit RES 1.0 nog worden afgewezen o.b.v. resultaten 

onderzoek? 

Dat kan. Het is aan de bestuurders van de regio’s om te besluiten hoe de inzichten van de 

planMER worden gebruikt. 

https://www.gelderland.nl/themas/duurzaamheid/energietransitie/de-6-regionale-energiestrategieen
https://www.gelderland.nl/themas/duurzaamheid/energietransitie/de-6-regionale-energiestrategieen
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50. Gebleken is dat een windmolen niet langer mee kan dan 25-30 jaar en ze dan zelfs 

onveilig worden. Zijn hier al CO2 berekeningen op losgelaten, ook met de olie die 

vrijkomt tijdens draaien? 

Een windturbine bespaart CO2 ten opzichte van fossiele energie. Tijdens de levensduur van 

een windturbine komt geen CO2 vrij. De CO2 die vrijkomt bij de bouw van windturbines is na 

3-6 maanden draaien gecompenseerd.  

 

51. Wanneer er een geluidsnorm komt en deze wordt toegepast, wordt er dan ook 

rekening gehouden met overig geluid zoals een snelweg? 

De optelsom van al het geluid uit de omgeving wordt onderzocht. Zie tabel 6.2 uit de NRD 

onder het criterium ‘cumulatie van geluid’.  

 

52. Dag, binnen een straal van 1.000 meter van mijn woning staan momenteel 15 

windmolens. Het is geen moment rustig meer en de Omgevingsdienst doet niets. 

Is dat de toekomst voor Gelderland? 

Op basis van uw vraag kunnen wij uw woonsituatie ten opzichte van het windpark niet 

beoordelen. Voordat de windturbines gebouwd mogen worden is er een uitgebreid 

vergunningentraject waarin regels en normen staan om hinder te beperken. Waarom de 

omgevingsdienst niet reageert op uw klacht kunnen we niet beoordelen. Uw vraag over de 

toekomst: er komen meer windturbines in ons landschap zodat we in Nederland meer schone 

energie dichter bij huis opwekken. Daarnaast zullen we ook energie blijven importeren uit 

andere landen en komt er ook energie uit andere schone bronnen. De winturbines worden ook 

steeds stiller. Dus op dat punt is er veel innovatie.  

 

53. Datzelfde geldt voor slagschaduw. Een belasting van gemiddeld 17 minuten is 

toelaatbaar en dat getal haal je alleen als je in staat bent om de draaiing van de 

aarde stil te zetten. Ook daar is onderzoek dus zinloos. De enige die winst boekt 

op windmolens op land is de eigenaar van de molen. 

We zijn het niet met u eens dat de enige die winst boekt de eigenaar is. De winst is ook dat we 

minder fossiele energie gebruiken en een meer onafhankelijke energievoorziening opbouwen. 

Daarnaast kunnen bewoners financieel meeprofiteren zowel via een energie coöperaties of via 

andere deelnemingen. De planMER brengt de milieueffecten van slagschaduw in beeld op een 

detailniveau wat past bij deze strategische studie. Hierbij zal de planMER voornamelijk 

algemene uitspraken doen op het schaalniveau van de provincie. Nadere uitwerking in meer 

detail volgt in de eventuele uitwerking op projectniveau. In beide gevallen wordt getoetst aan 

de normeringen vanuit het (herziene) Activiteitenbesluit. 

 

54. Binnen de huidige regelgeving kan een windmolen gedurende 365 dagen 24 uur 

per dag gemiddeld 47 decibel produceren. Dat gemiddelde wordt statistisch nooit 

(!) gehaald. Onderzoeken zijn zinloos als je deze regelgeving niet wijzigt. 

Het Rijk onderzoekt nieuwe geluidsnormen. Met deze planMER brengen we nu effecten in 

beeld bij verschillende geluidsniveaus. Dit zijn inderdaad jaargemiddelden.  
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55. Wie van de deelnemers aan tafel heeft een 230 meter hoge windmolen binnen 

500 meter van zijn/haar woning staan? Wie spreekt uit ervaring ? 

Geen van de deelnemers wonen in de directe omgeving van een windturbine. De  

deelnemers zijn uitgenodigd als experts op het gebied van geluid en milieuonderzoek.  

 

56. Houdt het te houden onderzoek rekening met het waardeverlies van vastgoed 

zoals beschreven in het TNO onderzoek? 

Nee, Dat is geen onderdeel van dit milieuonderzoek. Als er een windpark komt, kan er sprake 

zijn van planschade. Net zoals bij andere projecten. Hiervoor zijn wettelijk 

planschaderegelingen van toepassing.  

 

57. Houdt men rekening met de effecten van stapeling van belastende activiteiten? 

Bij ons hebben we windmolens, distributie centra en zonneparken binnen een 

straal van 3 kilometer. De leefbaarheid holt achteruit! 

De planMER brengt effecten op meerdere thema’s in beeld. Stapeling van bijvoorbeeld geluid 

wordt via het criterium ‘cumulatie van geluid’ in beeld gebracht. In dit onderzoek kijken we 

niet naar een stapeling van activiteiten zoals u deze aangeeft. Noch naar aspecten zoals minder 

buurtscholen, verdwijnen van pinautomaten of andere zaken die op leefbaarheid een effect 

kunnen hebben. Dat zijn afwegingen die bestuurders maken bij bijvoorbeeld afgeven van 

vergunningen of nemen van beslissingen.  

 

58. Ik hoor niets over de bescherming van de burger wiens gezondheid onderdeel is 

van het beleggen in wind. 

De planMER onderzoekt de gezondheidskundige effecten van diverse geluidniveaus. Daarbij 

kijken we ook naar geluidniveaus onder de ‘oude’ geluidnorm. De inzichten die dat oplevert 

zijn daarmee bruikbaar, ook als er tijdens of na het uitvoeren van het planMER nieuwe 

landelijke normen vastgesteld worden. Daarnaast is er een speciaal alternatief gezonde en 

veilige leefomgeving ontwikkeld waarin getoond wordt wat de consequentie is van het hanteren 

van onder andere een extra strenge geluidnorm. Op basis van deze inzichten kan een 

bestuurlijke afweging gemaakt worden over locaties en/of aanvullende voorwaarden. Dat is 

echter iets dat niet in het planMER wordt bepaald.  

 

59. Ik hoor heel veel vaagheid en ‘wij kunnen dat niet meten’, terwijl aan de 

burgerkant (rechten) alles is dichtgetimmerd. Bent u het eens dat dit niet eerlijk 

is? 

Helaas kunnen we als provincie de complexiteit door de veelheid aan regels niet 

vereenvoudigen. We doen ons best de regelgeving zo goed mogelijk uit te leggen.  

 

60. Wij willen graag een onafhankelijke MER naar de achtergrond van de 

vragenstellers. 

Met een onafhankelijk onderzoeksbureau en betrokkenheid van de onafhankelijke commissie 

MER voldoen we aan uw wens. 

 

61. In de Milieu Effect Rapportage wordt het milieu van de directe bewoner niet 

meegenomen? 
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 In de planMER wordt op provinciaal en regionaalniveau een inschatting gemaakt van 

verschillende effecten, ook op de directe leefomgeving van een inwoner. Het onderzoek bevat 

echter geen concrete projectlocaties waarin plannen zijn uitgewerkt. Dat betekent dat de 

effecten die in de planMER nu bepaald worden een zo goed mogelijke inschatting en indicatie 

geven van de milieueffecten op de inwoners. In een later stadium, wanneer concrete 

projectlocaties in beeld zijn, wordt in een projectMER op een veel preciezer niveau gekeken 

naar effecten op de directe omgeving.   

 

62. Helaas is er geen nieuws. Ik stel vast dat u ons kennisniveau ernstig onderschat 

en de echte vragen niet beantwoordt. 

Het kan zijn dat we nu geen nieuws te bieden hebben voor u. Maar we onderschatten het 

kennisniveau niet. Dat niveau is zeer wisselend. Er zijn mensen voor wie de energietransitie en 

alles wat daarbij komt kijken gesneden koek is. Maar dat geldt niet voor iedereen. Wij zijn het 

niet met u eens dat we de vragen niet beantwoorden. Sommige vragen kunnen we niet 

beantwoorden omdat ze ook niet over de planMER gaan of omdat het geen vraag is maar een 

mening of stelling.  

 

63. Halen we de doelstelling dan wel met windmolens, daar is ook veel verzet tegen. 

Onze inzet is om deze wel te halen in het belang van inwoners. Het zijn ook internationale 

afspraken die we nationaal en regionaal hebben gemaakt. We beseffen dat de energietransitie 

van aardgas en kolen naar duurzame bronnen ingewikkeld is en niet van de ene op de andere 

dag kan en bij een groep mensen verzet of weerstand oproept. Zeker als de windmolen in de 

directe omgeving wordt gepland. Dit zien we ook bij andere ingrepen in de ruimte. We 

proberen door goed met elkaar in gesprek te gaan standpunten te delen en met elkaar naar 

goede oplossingen te zoeken. De afspraken over participatie en financiële deelname helpen 

daar wel bij. Ook de oprichting van veel energiecoöperaties waardoor inwoners meer 

zeggenschap hebben.   

 

64. Wat wordt de hoogte norm, lawaai norm en slagschaduw norm van de eventuele 

windmolen? 

De planMER brengt de milieueffecten van slagschaduw in beeld op een detailniveau wat past 

bij deze strategische studie. Hierbij zal de planMER voornamelijk algemene uitspraken doen 

op het schaalniveau van de provincie. Nadere uitwerking in meer detail volgt in de eventuele 

uitwerking op projectniveau. In beide gevallen wordt getoetst aan de normeringen vanuit het 

(herziene) Activiteitenbesluit van het Rijk. We bepalen op basis van deze planMER geen 

provinciale algemene eigen normen.  

 

65. Kernenergie wordt zo naar de zijkant geschoven, maar de windmolens staan er 

niet in 2030. 

Kernenergie is geen deel van deze planMER omdat het niet in het Klimaatakkoord en de RES 

uitgangspunten staat. Kernenergie is ook geen provinciale taak. Het Rijk ziet kernenergie als 

een nuttige aanvulling op andere energiebronnen. Zie ook: Kernenergie in Nederland | 

Duurzame energie | Rijksoverheid.nl.Het aantal windmolens dat er in 2030 kan staan neemt 

toe. Maar of de initiatiefnemers erin slagen om voor deze termijn alle windparken te bouwen 

https://www.rijksoverheid.nl/onderwerpen/duurzame-energie/opwekking-kernenergie
https://www.rijksoverheid.nl/onderwerpen/duurzame-energie/opwekking-kernenergie
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 hangt van meerdere factoren af. Zowel van vergunningverlening als van beschikbaarheid van 

materialen.  

 

66. Hoe is het mogelijk dat er al gebieden aangewezen zijn terwijl de norm onbekend 

is? 

De planMER brengt enkel effecten in beeld en toetst niet aan normen. Zodra een gebied nader 

bekeken wordt waar windturbines kunnen komen, wordt er gekeken naar de norm. Als er geen 

landelijke norm is, mogen overheden lokale normen vaststellen. Die worden dan gebruikt om 

te beoordelen waar windturbines gerealiseerd kunnen worden op een manier die goed past bij 

de omgeving.  

 

 

67. Het gemeentebestuur is tegen windmolens wordt een gebied dan toch 

onderzocht? 

Ja. Het is een onderzoek. In de planMER wordt geen keus gemaakt of ergens windparken 

komen. Er wordt alleen inzichtelijk gemaakt wat de mogelijkheden zijn. Het gemeentebestuur 

kan dit te zijner tijd wel benutten als er wel plannen zijn.  

 

68. Als een gemeenteraad en B&W tegen een windturbine locatie stemmen, wordt het 

door de provincie overruled. Wat doet dit met de participatie en vertrouwen en 

waarom wordt er niet naar de bewoners en hun bestuur geluisterd. 

De provincie is het bevoegd gezag voor windparken met een bepaald vermogen. Dit vermogen 

ligt tussen 5 en 100 megawatt (MW). Het gaat om opgesteld vermogen. Dat is het vermogen 

wat de installatie maximaal kan opwekken, dus niet wat de installatie werkelijk aan energie 

gaat produceren. Als de Elektriciteitswet en Gaswet overgaan in de Nieuwe Energiewet is de 

provincie bevoegd gezag voor windparken met een opgesteld vermogen tussen de 15 en 100 

MW. We werken daarin samen met gemeenten (en regio’s). Het heeft de voorkeur dat de 

gemeente de ruimtelijke procedure doet voor een initiatiefnemer. De gemeente kan dan het 

initiatief beoordelen in het licht van andere plannen en ontwikkelingen in de gemeente. Wij 

dragen dan onze bevoegdheid over en werken nauw met elkaar samen als 1 overheid. Het kan 

voorkomen dat de gemeente deze bevoegdheid niet wil overnemen omdat ze geen windturbines 

wil. Niet vanuit ruimtelijke overwegingen maar omdat er een politieke keuze is gemaakt. Dat is 

echter geen wettelijke grond om een aanvraag van een initiatiefnemer niet in behandeling te 

nemen. De provincie is dan weer het loket waar de initiatiefnemer terecht kan. We overrulen 

dus niet, maar doen waar we voor zijn. Uiteraard zorgen ook wij voor een goed 

participatietraject en luisteren we wel degelijk ook naar de inwoners. Bij de procedure hoort 

ook een participatieplan en communicatieplan waarin we toelichten hoe we dat doen.  

 

69. Hoe kan het dat er zoveel op provinciegrenzen geplaatst wordt? 

Vaak is het zo dat er langs gemeente en/of provinciegrenzen minder woningen staan. Daardoor 

zijn er in die gebieden vaak meer mogelijkheden voor windmolens. Het is dus afhankelijk van 

de inrichting van een gemeente/provincie. In de planMER wordt niet gekeken naar 

gemeentegrenzen of de voorkeur gegeven voor plaatsing langs provinciegrenzen.  
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70. En daarbij de ‘andere’ kant, niet wordt meegenomen in de zogenaamde 

participatie? Ik zie geen direct omwonenden meegenomen worden in deze 

participatie. Hoe kan dit nu? Objectieve informatie komt toch bij omwonenden 

vandaag?  

We hebben voor dit onderzoek geen speciaal bewonersoverleg ingericht omdat het alleen nog 

gaat om een onderzoek en er geen keuzes worden gemaakt. Wel informeren we inwoners zo 

goed mogelijk via verschillende kanalen en beantwoorden we vragen over de planMER 

procedure. Daarnaast betrekken we professionals, waaronder netbeheerders, gemeenten en 

maatschappelijke organisaties, energiecoöperaties. Iedereen kan een zienswijze indienen. In 

een later stadium, wanneer concrete projectlocaties in beeld zijn, wordt in een projectMER op 

een veel preciezer niveau gekeken naar effecten op de directe omgeving. Omwonenden en 

inwoners worden daarbij betrokken door de initiatiefnemer, gemeente of provincie. Dat betreft 

mensen in een bepaalde cirkel rond een project. Dat gaat over de provincie of gemeentegrens 

heen.  

 

71. De NLVOW pleit voor een voorzorgsprincipe: ‘pak de strengste norm per land en 

laat die vanuit de rechten van de mens voor iedere woning op elk moment 

gelden’. Waarom willen we in Nederland het slechtste jongetje van de klas zijn? 

Het Rijk onderzoekt de landelijke geluidsnormen. Uw vraag ligt dan ook meer in de lijn van het 

proces dat het Rijk nu doet.   

 

72. Is het doel van de planMER alleen het RES-resultaat en opname in 

omgevingsvisie en de tijdshorizon 2030 of is er meer? 

We brengen de inzichten die komen uit de planMER in bij de RES -stuurgroepen. Op basis van 

deze inzichten kunnen bestuurlijke keuzes gemaakt worden over locaties en/of aanvullende 

voorwaarden.  

 

73. De zoekgebieden met en zonder aandachtspunten zijn fors ruimer dan die uit de 

RES. De provincie moet een initiatief voor windturbines honoreren (energiewet) 

als er ruimtelijke of milieutechnisch geen bezwaren zijn, ook al wil men dat 

politiek niet. Door heel veel gebieden mee te nemen wordt daarvoor nu de basis 

gelegd. Is dat verstandig? 

Het provinciale windbeleid is nu ruim. Initiatiefnemers kunnen dan inderdaad via de 

Elektriciteitswet medewerking afdwingen. Door aanpassing van het provinciale windbeleid 

willen we aansluiten bij de RES’en en verplichte medewerking voorkomen. Dat moet echter 

goed milieutechnisch onderbouwd worden. Daarvoor is de planMER nodig. De planMER 

maakt alle mogelijke gebieden inzichtelijk waarna bestuurders keuzes maken met welke 

gebieden zij de doelstellingen wil realiseren. Niet alle gebieden worden dus gebruikt. 

 

74. Het zoekgebied bestaat uit een groot aantal deelgebieden. Die gebieden hebben 

zelf geen effect, maar wel het aantal windmolens. Hoe worden de deelgebieden 

gevuld? 1 molen in het midden of zoveel als technisch kan? 

Binnen de onderzoeksgebieden gaat het niet om concrete turbineposities. In plaats daarvan 

wordt verondersteld dat windturbines op elke plek binnen het onderzoeksgebied zouden 

kunnen komen. Dat betekent bijvoorbeeld dat voor het bepalen van geluideffecten 
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 een contour vanaf de rand van het onderzoeksgebied wordt getrokken en vervolgens wordt 

gekeken welke woningen welk geluidniveau ondervinden. 

 

75. De RES-zoekgebieden geven voldoende ruimte voor het opstellen van 

alternatieven. Waarom dan veel gebieden er bij in de planMER? 

In de RES’en zelf is (vaak) niet expliciet beschreven hoe het milieubelang een rol speelde in de 

belangenafweging om te komen tot de huidige set zoekgebieden. Met de resultaten van deze 

planMER kan de belangenafweging alsnog plaatsvinden. Zo voldoen we aan de m.e.r.-

regelgeving en de alternatieven daarin. Dit is ook voor een betere onderbouwing belangrijk.  

 

76. Het proces RES 1.0 is veel minder participatief geweest dan nu geschetst. De 

website Achterhoek is al maanden niet meer bijgewerkt. Dat geeft geen 

vertrouwen. 

Elke RES-regio heeft een eigen afweging gemaakt hoe ze inwoners en belangengroepen 

betrekken bij het opstellen van de energiestrategie. Dit onderzoek gaat daar verder niet over, 

maar goed dat u dit meldt. We geven het door aan onze procesregisseur Achterhoek.  

 

77. Martien Visser, lector energietransitie, maakte in maart 2021 al bekend dat de 

doelstellingen voor het opwekken van groene energie op land voor over 10 jaar 

volgens de nieuwe berekeningen al gerealiseerd waren. Daarna is er nog veel 

meer groene energie bijgekomen. Ook de NLVOW heeft dit meermaals bevestigd. 

Dus er is helemaal geen noodzaak meer voor het plaatsen van windturbines op 

land! Waarom wilt u dan toch willens en wetens nog extra windturbines 

plaatsen? 

Ons antwoord is in lijn met de kamerbrief van de minister: 22 december 2022: ‘De 

democratisch vastgestelde biedingen van de regio’s in de RES 1.0, die samen optellen tot 55 

TWh en de 35 TWh overstijgen, kunnen als streefdoel worden gezien voor 2030 (en daarna)’. 

We volgen de afspraken die in de RES’en zijn gemaakt. 2030 is al over 7 jaar en de periode 

erna moeten we nog meer duurzame energie opwekken.  

 

78. Onze volksvertegenwoordigers moeten volgens de wetten, hun plichten en 

afgelegde Eed de leefbaarheid, gezondheid en het welzijn van de burgers 

beschermen en verbeteren en daarbij ook streven naar 0% gehinderden. Waarom 

worden er bij de onderzoeken voor de nieuwe plan MER normen voor de 

plaatsing van windturbines dan de volgende 4 ernstige ziekmakers voor mens en 

dier door windturbines niet meegenomen?: 

 

a. De uitstoot van het uiterst schadelijke broeikasgas SF6 (23.500 keer zo sterk 

als CO2 en blijft 3.000 jaar in de atmosfeer)?  

Dit is geen onderdeel van deze planMER. 

b. Laagfrequent geluid en trillingen met als gevolg depressies, beroertes, 

hartinfarcten, slaapstoornissen, hoofdpijn, geheugen- en concentratieverlies 

en stress. Met weer als gevolg dat er sprake is van veel klimaatvluchtelingen 

die noodgedwongen moeten verhuizen? 
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 Geluid is onderdeel van het onderzoek. Naar specifiek laagfrequent geluid wordt geen 

onderzoek gedaan in dit planMER. Hiermee volgen we de lijn van het RIVM waaruit blijkt 

dat er onvoldoende bewijs bestaat voor gezondheidseffecten van laagfrequent geluid 

(https://www.rivm.nl/sites/default/files/2021-08/Factsheet-windturbines.pdf). 

c. Het door erosie en begraven van de wieken vrijkomen van het uiterst 

schadelijke Bisfenol A* in de omgeving van een windturbine en in het 

grondwater? 

Onlangs is duidelijk geworden dat er Bisfenol A in de omgeving van een 

windturbine vrijkomt (180 kg per jaar per windmolen van 4 MW). Bisfenol A 

wordt gezien als een sluipmoordenaar dat vrijkomt door de erosie van de 

wieken van een windturbine, maar dat ook in de grond (en grondwater) komt 

door het begraven van de wieken (aangezien die niet gerecycled kunnen 

worden) met alle gevolgen van dien. Bisfenol A behoort tot de groep 

aromatische verbindingen, zoals ook benzeen en tolueen. Deze aromatische 

verbindingen zijn kankerverwekkend. Bisfenol A is dan ook een zeer 

schadelijk hormoon beïnvloedende stof die kan leiden tot huidallergie, is 

irriterend voor de ogen, maar nog erger die de effecten van oestrogeen 

imiteert met schadelijke effecten op de voortplanting, giftig voor de lever, de 

stofwisseling, het immuunsysteem en de ontwikkeling van kinderen. Volgens 

het RIVM kunnen deze effecten zelfs optreden bij heel kleine hoeveelheden! 

Uit het bovenstaande blijkt uw zorg over effecten op de gezondheid. Er zijn en worden 

verschillende onderzoeken gedaan naar gezondheidseffecten van windparken. De door u 

beschreven zorgen zijn geen onderdeel van de planMER. 

d. En tot slot kinderarbeid en kindersterfte voor de winning van kobalt? 

We delen uw zorg hierover. Onlangs werd bekend dat zonne- en windenergiebedrijven, 

brancheorganisaties, de Nederlandse overheid, kennisinstituten, ngo’s en vakbonden zich 

gezamenlijk gaan inzetten voor verduurzaming van internationale ketens. Deze partijen 

hebben afspraken gemaakt op het gebied van internationaal maatschappelijk verantwoord 

ondernemen (IMVO) in het nieuwe IMVO-convenant voor de Hernieuwbare 

Energiesector. Doel van het convenant is om door samenwerking risico’s op het gebied van 

mensenrechtenschendingen en milieuschade gezamenlijk aan te pakken en te voorkomen. 

Dit is een hoopvolle ontwikkeling.  

 

79. Klopt het dat advies- en ingenieursbureau Witteveen en Bos lid is van De 

Nederlandse WindEnergie Associatie (NWEA), de branchevereniging van de 

windsector? 

Dat klopt. Witteveen+Bos is daar, net als alle andere advies- en ingenieursbureaus, lid van 

vanuit een netwerkfunctie met een informatieve functie zoals kennis- en businessevents. 

Witteveen+Bos heeft geen belangen in de windsector als daar uw zorg zou liggen. .   

 

80. Dat de huidige mede door de windindustrie beïnvloedde (MER) normen voor 

plaatsing van windturbines niet aan het Unierecht voldoen heeft geleid tot de 

uitspraak van de Afdeling bestuursrechtspraak van de Raad van State van 30 juni 

2021: ‘Europees recht dwingt tot milieubeoordeling voor windturbinenormen’. 

Desondanks gaat u met vrijwel dezelfde normen verder en neemt u de 

https://www.rivm.nl/sites/default/files/2021-08/Factsheet-windturbines.pdf
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dankzij  voortschrijdend inzicht bekende veroorzakers van de ernstige 

gezondheidsklachten niet bij deze nieuwe NRD mee? 

In de planMER onderzoeken we de gezondheidskundige effecten van diverse geluidniveaus. 

Daarbij kijken we ook naar geluidniveaus onder de ‘oude’ geluidnorm. De inzichten die dat 

oplevert zijn daarmee bruikbaar, ook als er tijdens of na het uitvoeren van het planMER 

nieuwe landelijke normen vastgesteld worden. Daarnaast is er een speciaal alternatief gezonde 

en veilige leefomgeving ontwikkeld waarin getoond wordt wat de consequentie is van het 

hanteren van onder andere een extra strenge geluidnorm. Op basis van deze inzichten kan een 

bestuurlijke afweging gemaakt worden over locaties en/of aanvullende voorwaarden. In de 

planMER worden geen locatiekeuzes gemaakt. We weten niet op welke extra bekende 

veroorzakers u nu doelt. Maar de PlanMER onderzoekt geen gezondheidsriciso’s van metalen 

of andere stoffen als u daar op doelt.  

 

81. Maar door het verkondigen van onjuiste en misleidende informatie over de 

gevolgen van de plaatsing van windturbines en doordat ze in de praktijk die 

ernstige gezondheidsklachten veroorzaken, zijn ze ook nog eens in strijd met de 

grondwet/grondrechten van de mens, het Verdrag van Aarhus en het burenrecht! 

Waarom doet u dat desondanks? Welke en wiens belangen worden hiermee 

gediend? 

Wij zijn het niet mee u eens dat we onjuiste of misleidende informatie geven. Wij volgen de 

wetenschappelijk en juridische ontwikkelingen op de voet en gebruiken deze ook om beleid te 

maken. Onze informatie geven we open en transparant en we laten zien wat onze bronnen zijn. 

We zetten ons in voor het algemeen belang van de inwoners van Gelderland en voldoen aan 

nationale en internationale afspraken.  

 

82. Mijn vragen als kenner van windturbines en ook de nadelen daarvan zijn dus niet 

tijdens deze informatieavond beantwoord. Daar was ik al bang voor. Daardoor 

worden de deelnemers in mijn ogen eenzijdig en niet objectief, onafhankelijk en 

eerlijk geïnformeerd. En dus is dit in strijd met het Verdrag van Aarhus. Oftewel 

het heeft weer alle schijn van een schijninspraak en schijndemocratie sessie 

waarbij de critici gecensureerd worden. En dit alles dan alleen voor de vorm om 

de betrokkenheid en participatie van burgers hierbij op deze wijze als overheid te 

kunnen afvinken. Het vertrouwen van onze grote achterban van tientallen 

duizenden burgers in onze overheid had al een dieptepunt bereikt en deze 

informatieavond zal dat alleen maar verergeren. Enorm spijtig, maar geheel in 

lijn met het tot op heden willens en wetens doordrukken van windturbines op 

land, ondanks het voortschrijdend inzicht! De lobbyisten van de NWEA en de 

overige financieel belanghebbenden lachen zich helemaal rot. Waarom doet u dit 

toch als het om windturbines gaat? Welke belangen worden hiermee over de rug 

van de burgers gediend? Graag mijn vragen zoals tijdens de informatieavond 

meermaals is toegezegd door de gespreksleider, via de FAQ op de website 

beantwoorden. Bij voorbaat dank. 

We vinden het jammer dat u uw vooroordelen bevestigd ziet. Wij zetten ons oprecht in voor 

het welzijn van alle Gelderlanders en streven ernaar de informatie die ons ter beschikking 

staat open en transparant te delen. Windturbines kennen nadelen. Dat ontkennen 
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 wij niet. Echter we hebben duurzame energie nodig. Democratisch is besloten dat we de 

duurzame energievoorziening op een bepaalde manier gaan realiseren. Zowel het Rijk als 

provincies als gemeenten betrekken daar inwoners en belangenorganisaties bij om de goede 

afwegingen te maken. Zoals meermalen ook door de minister is aangegeven is wind op land 

nodig in het proces van overschakelen op duurzame energie.  

 

83. Wat is de relatie tussen deze NRD en die van de Groene Metropoolregio? 

In Gelderland zijn 6 energieregio’s. Sommige regio’s doen ook milieuonderzoek voor hun eigen 

regio. En in verschillende gemeenten worden onderzoeken gedaan voor windparken. 

Natuurlijk maken we over en weer gebruik van de resultaten. Zo krijgen we een goed beeld 

waar in de toekomst de windturbines en zonnevelden kunnen komen én alles wat daarvoor 

nodig is zoals kabels en onderstations. 

 

84. Gaan jullie concreet in op ingediende zienswijze en specifiek als daar 

wijzigingsverzoeken in zitten. D.w.z. gemotiveerd overnemen dan wel 

gemotiveerd afwijzen? 

Ja. Er komt een reactienota die onderdeel uitmaakt van de planMER. Daarin is opgenomen of 

reacties hebben geleid tot aanpassing of niet. 

 

85. Hanteren jullie het voorzorgprincipe in de begrenzing van de zoekgebieden? 

De planMER onderzoekt ook gebieden waarvan we weten dat er aandachtspunten op het 

gebied van milieu en leefomgeving zijn. Door deze te onderzoeken en effecten in kaart te 

brengen kan bij de besluitvorming beter invulling gegeven worden aan bijvoorbeeld het 

voorzorgsbeginsel. 

 

86. Wat is de status ten aanzien van het wespendief onderzoek? 

Uit eerdere effectenonderzoeken voor windparken nabij Natura 2000-gebied de Veluwe, bleek 

de Wespendief de meest beperkende soort (belangrijkste aandachtsoort) voor het plaatsen van 

windturbines nabij dit natuurgebied. De Veluwe vormt binnen Nederland het kerngebied van 

de Wespendief en de kwaliteit van het gebied is bepalend voor de dichtheden van deze soort. 

Het uitgangspunt bij het plaatsen van windturbines is dat de populatie Wespendieven op de 

Veluwe (specifiek gezegd: het instandhoudingsdoel voor het Natura 2000-gebied) niet 

achteruit mag gaan als gevolg van aanvaringen met windturbines. Volgens de Natura 2000-

doelstellingen zouden er minimaal 100 broedparen aanwezig moeten zijn. Dat zijn er nu naar 

schatting 94. Het ecologisch onderzoeksbureau Altenburg & Wymenga heeft in 2020 een 

onderzoek uitgevoerd naar de effecten van windturbines binnen de Veluwe op de 

instandhoudingsdoelstellingen van aangewezen soorten met als beperkende soort de 

wespendief. Als wordt uitgegaan van een 1 %-mortaliteitsnorm2 van 0,26 

Wespendiefslachtoffers per jaar, leiden windturbines op de Veluwe in alle scenario’s tot een 

overschrijding van de 1 %-norm. Hieruit blijkt dat binnen een zone van 1 km rond de Veluwe, 

geen windturbines ontwikkeld kunnen worden (in ieder geval in de periode tot 2030) vanwege 

het optreden van significant negatieve effecten op instandhoudingsdoelstellingen van N2000-

gebied. Gedeputeerde Staten hebben op 20 december 2022 besloten dat de ‘Veluwe + 1 km’ 

wordt uitgesloten voor windturbines. Dit wordt per 1 januari 2024 opgenomen in de 
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 Omgevingsverordening. Het planMER sluit hierbij aan door de ‘Veluwe + 1 km’ te beschouwen 

als belemmering voor windturbines. 

Rekening houdend met bestaande initiatieven, is binnen een zone van 1 tot 8 km rondom de 

Veluwe, ruimte voor de ontwikkeling van 4 tot 11 nieuwe windturbines. Met toepassing van een 

stilstandsvoorziening neemt de ruimte toe tot maximaal 9 tot 22 windturbines binnen de zone 

van 1 tot 8 km tot de Veluwe. Daarmee is natuur ook in een zone van 8 km rondom de Veluwe 

een beperkend criterium. Op dit moment wordt nog onderzoek gedaan onder welke 

randvoorwaarden activiteiten wel mogelijk zijn in de zone van 1 tot 8 km. We hebben nu nog 

geen formeel besluit genomen over deze zone in de provinciale verordening. We verwachten 

hierover een formeel besluit te nemen voor 1 januari 2025. Daarom houden we in de planMER 

rekening met de zones van 1 km (belemmering vanwege de 1 %-norm) en 1 tot 8 km (gebied 

met aandachtspunten) rondom de Veluwe. 

 

87. Is er reeds een passende beoordeling voorzien in relatie tot 

instandhoudingsdoelen m.b.t. beschermde soorten t.b.v. de begrenzing van 

zoekgebieden? 

In de planMER worden effecten op Natura 2000 beoordeeld. Deze beoordeling kan de basis 

vormen voor een eventuele passende beoordeling in het kader van de Wet natuurbescherming. 

Of dit het geval is hangt af van de onderzoeksresultaten en vervolgbesluitvorming. 

 

88. Worden de adviezen van de Cie MER op de NRD RES groene metropoolregio 

overgenomen voor deze NRD? 

De adviezen van de commissie m.e.r. voor de NRD van de Groene Metropool Regio worden 

verwerkt waar dat logisch is. 

 

89. In hoeverre besteden jullie in het bestuurlijk proces aandacht aan het 

voorzorgprincipe en de bestuurlijke aansprakelijkheid die daaruit voortvloeit als 

dit principe niet wordt toegepast? 

De planMER brengt op een transparante manier de effecten in beeld op een aantal criteria, 

zoals leefomgeving, natuur en landschap. In het planMER worden geen bestuurlijke keuzes 

gemaakt. Uw vraag is dus niet van toepassing op dit onderzoek.   

 

90. Wanneer wordt de definitieve NRD vastgesteld en is daar bezwaar en beroep op 

mogelijk? 

De NRD wordt indien nodig aangepast aan de hand van de reacties. De definitieve NRD wordt 

niet opnieuw vastgesteld. We nemen de NRD mee bij het opstellen van de concept planMER. 

Bezwaar en beroep is hier dus niet van toepassing. De planMER wordt gebruikt voor het 

opstellen van beleid. Dit beleid wordt gebruikt voor concrete projecten. In de procedure van 

concrete projecten is bezwaar en beroep mogelijk.  

 

 

91. Wat als uit de planMER komt dat de opgaaf 2030 niet gehaald wordt, omdat 

(zoek)gebieden afvallen? Of moet het doel gehaald worden (dus hoe objectief is 

de plan MER)? 
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 Als de planMER inzicht geeft dat er zoveel belemmeringen zijn in Gelderland dat we de doelen 

niet kunnen halen, dan leggen we dit voor aan de bestuurders van de regio’s. Zij bepalen dan 

hoe we hier verder mee omgaan.  

 

92. Welke criteria/ladder/prioriteiten worden gehanteerd voor de plan MER? 

Het is niet geheel duidelijk wat u met deze vraag bedoelt. In dit onderzoek stellen we geen 

prioriteiten of maken we een weging tussen thema’s. Het geeft vooral veel inzicht. Afwegingen 

worden later gemaakt.   

 

93. Hoe zwaar wegen de Nationale Landschappen (zoals Rivierenland)? Met andere 

woorden: Hoe behoud Gelderland zijn mooie streken (slogan)? 

Nationale Landschappen worden beschermd door het provinciaal omgevingsbeleid. In dit 

onderzoek is dit een van de aspecten.  

 

94. Mag hopen dat de uitkomsten van de RES1.0 zwaar wegen die na diverse ateliers 

en inwoners en lokale stakeholders en gemeente tot stand gekomen is! 

De zoekgebieden uit RES 1.0 vormen een belangrijk vertrekpunt voor deze planMER. In de 

planMER worden onder andere de effecten onderzocht van de zoekgebieden die in de RES'en 

zijn vastgelegd. Daarmee wordt de onderbouwing breder en beter voor toekomstige plannen. 

Bestuurders hebben dan meer informatie die zij kunnen gebruiken. En dat geldt ook voor de 

initiatiefnemers.  

 

95. Kan zienswijze ook op de procedure gaan? 

Ja dit is mogelijk. 

 

96. Hoe verhoudt het gemeentelijke windbeleid zich tot dit provinciale windbeleid? 

Er zijn twee soorten provinciaal beleid: beleid dat alleen bindend is voor de provincie en beleid 

waar de gemeente zich ook aan moet houden. Dat laatste beleid is opgenomen in de 

omgevingsverordening. Dus al het windbeleid waar de gemeente zich aan moet houden, moet 

in de omgevingsverordening staan. De provincie is het bevoegd gezag voor windenergie. Als de 

provincie ook daadwerkelijk een plan voor windturbines gaat maken, dan moet de provincie 

zich niet alleen aan de omgevingsverordening houden maar ook aan al haar overig beleid dat 

over windenergie gaat. De provincie hoeft geen rekening te houden met gemeentelijk beleid. 

Daarom maakt gemeentelijk beleid geen deel uit van dit provinciaal planMER. 

 

97. Landelijk worden er afstandsnormen vastgesteld naast de reeds bestaande 

Europese regels. In hoeverre houdt de MER hier rekening mee? Gaat ze die 

respecteren of niet? 

Als er landelijke afstandsnormen komen kan dit nog meegenomen worden in de planMER of 

nemen bestuurders dit later mee bij vergunningverlening of een bestemmingsplan.  

 

98. In hoeverre wordt de gezondheid paragraaf meegenomen. reeds eerdere NRD 

onderzoeken besteden slechts 1% aandacht aan de gezondheid. Graag duidelijk 

maken hoe dit onderzoeksbureau deze paragraaf gaat aanpakken. 
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 Onder het aspect ‘gezonde leefomgeving’ onderzoeken we de effecten op de milieuaspecten 

geluid, slagschaduw en lichthinder. De planMER heeft als doel mogelijke effecten in beeld te 

brengen voor het windbeleid en de RES, en is geen allesomvattend onderzoek. Eventuele 

aandachtspunten vanuit gezondheid worden daarmee inzichtelijk gemaakt op een detailniveau 

wat past bij de planMER. Nader en meer gedetailleerd onderzoek zal plaatsvinden in een 

eventuele vervolgfase op projectniveau. 

 

99. In de gemeente Nijkerk loopt al jaren een geluidprocedure tegen cumulatief 

geluid. In hoeverre neemt Witteveen+Bos deze bestaande (jarenlange) 

procedures mee? 

Cumulatie van geluid is één van de criteria in het onderzoek. 

 

100. In het buitenland is men duidelijk: gezondheid gevolgen zijn bekend. Na 

uitvoerig onderzoek. Vraag: is het onderzoekbureau van mening dat de 

onderzoekers in het buitenland en het daaruit voortvloeiende maatregelen onzin 

zijn? 

We nemen inzichten ook vanuit het buitenland mee. Echter de omstandigheden in het 

buitenland variëren en ook de inzichten. In het onderzoek PlanMER brengen we een aantal 

aspecten in beeld die effect hebben op de gezondheid. Het is geen allesomvattend onderzoek.   

 

101. Welke wegingsfactoren neemt het onderzoek bureau mee? Zo wordt het belang 

vaak anders gewogen dan die van de mens. Arcadis (om maar een voorbeeld) 

geeft daar een geen helder beeld over in haar NRD. 

In de planMER wegen we thema’s of aspecten niet onderling tegen elkaar af. Dat is aan 

bestuurders om die te maken. De planMERis een onderzoek dat inzicht geeft.   

 

102. Bezoekt het onderzoeksbureau de locaties ook? Of is het echt vanuit het 

kantoor? 

Het onderzoeksbureau bezoekt geen locaties. Bij dit type onderzoek is locatieonderzoek niet 

nodig omdat het een globaal onderzoek is. Het is een provinciebreed onderzoek waarbij 

gebruik gemaakt wordt van GIS-analyses: analyses op basis van geografische kaarten. Bij een 

milieuonderzoek voor een specifiek plan of locatie gebeurt dit wel. Dan kijk je meer op 

detailniveau.  

 

103. Houdt het bureau ook rekening met de reeds bestaande problematieken, zoals 

langlopende geluid dossiers? Maakt het bureau gebruik van metingen of enkel 

modellen? 

Bestaande onderzoeken naar gezondheidsgevolgen van windturbines worden betrokken in het 

onderzoek. Er wordt niet gekeken naar langlopende geluidsdossiers van een bepaalde 

specifieke locatie. Dit is een provinciebreed globaal onderzoek. In het onderzoek wordt onder 

andere gebruik gemaakt van GIS analyses. Daarvoor worden berekening gedaan. Er worden 

geen geluidsmetingen gedaan. De geluidsbelasting wordt bepaald met rekenmodellen die aan 

wettelijke voorschriften voldoen.  
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104. Als je niet heel precies kan zijn met je kaart, dan misleid je toch de bewoner? 

Nee, we geven transparant het doel en ook de beperkingen aan van dit onderzoek. Bijvoorbeeld 

ook dat de milieu-informatie uit de planMER niet geschikt is om voor concrete projectlocaties 

wind of zon uit te werken. Voor een specifiek windpark of zonnepark of andere voorzieningen 

moet altijd een milieuonderzoek voor die specifieke plek worden gedaan. Dan beschik je over 

de meest gedetailleerde informatie die nodig is. Dit onderzoek heeft een ander schaalniveau 

dat informatie geeft voor beleidskeuzes.  

 

105. Alles moet in 2030 gehaald worden. In hoeverre houdt het onderzoeksbureau 

rekening met de netcongestie? 

In het onderzoek gebruiken we ook de data van de netbeheerder over onder andere de 

capaciteit van het net.  

 

106. De nog vast te stellen AMvB nationale windturbine bepalingen leefomgeving 

met MER, is toch van belang voor ook dit PlanMER en het Gelderse beleidskader 

wind? Hoe wordt dat verwerkt? 

De planMER onderzoekt de gezondheidskundige effecten van diverse geluidniveaus. Daarbij 

kijken we ook naar geluidniveaus die onder de ‘oude’ geluidnorm liggen. De inzichten die dat 

oplevert zijn daarmee bruikbaar, ook als er tijdens of na het uitvoeren van de planMER nieuwe 

landelijke normen vastgesteld worden. Dit kan ook later verwerkt worden in Gelderse 

beleidskaders.  

 

107. De kaartschaal afbeeldingen in dit NDR geeft nauwelijks scherpte in de 

precieze begrenzing van zoekgebieden voor wind. Hoe kunnen inwoners daar 

hun ‘rechten’ aan verbinden? Zo laten afbeeldingen 5.1 en 5.5 op sommige 

plekken qua omvang dezelfde ‘donkere vlekken’ de ‘onderzoeksgebieden voor 

wind’ zien. Terwijl we zeker weten dat de strengere afstand van 530 meter tot 

woningen die onderzoeksgebieden sterk inperkt en dat niet op afbeelding 5.5 tot 

uitdrukking komt. Hoe zit dat? 

Het kaartmateriaal in de NRD is bedoeld om een ruimtelijke indruk te geven van de 

voorgestelde uitgangspunten voor het onderzoek in de planMER. Het onderzoek in de 

planMER richt zich namelijk op het globaal in beeld brengen van effecten van het 

onderzoeksgebied in de provincie en regio’s, niet op het gedetailleerd in beeld brengen van 

effecten op concrete projectlocaties. We kijken nog hoe we de resultaten van de planMER 

straks op een passend detailniveau kunnen weergeven. Als er op basis van nieuwe normen 

beperkingen komen voor gebieden dan is dit vanzelfsprekend onderdeel van de afweging die 

bestuurders later maken op projectniveau.    

 

108. De zoekgebieden voor wind zijn door keuze 120 meter windturbines fors ruim 

ingevuld, terwijl een keuze 166 meter (of nog hoger) de zoekgebieden aanzienlijk 

zou inperken. De disclaimer in het tekstvak op blz. 41 is daarmee nogal 

verstrekkend in (niet een) juist beeld milieueffecten te krijgen. Dat zal in het plan 

MER toch wel tot uitdrukking moeten komen? 

In de NRD zijn alleen de kaarten van 120 meter hoge windturbines opgenomen. Deze zijn er ook 

voor 160 meter hoogte en de milieueffecten van die turbines worden inderdaad in de 



 

 

   

 

Datum 
 21 april 2023 

  
Zaaknummer 

 

  
Blad 

24 van 26 

 planMER meegenomen. Voor de leesbaarheid van de NRD zijn deze kaarten echter achterwege 

gelaten. Deze worden wel opgenomen in de planMER. 

 

109. Het lijkt dat het invloedgebied milieueffecten afb 4.2 blz. 28 niet in de andere 

afbeeldingen in dit NRD is meegenomen qua kwetsbare functies in die 

invloedgebieden. Is dat inderdaad het geval? 

Waarschijnlijk wordt het tekstvak ‘Disclaimer kaartmateriaal voorliggende NRD’ op pagina 38 

van de NRD bedoeld. Hierin wordt aangegeven dat de zoekruimte voor de grote turbines nog 

niet op kaart getoond wordt omdat de bronsterkte van de referentieturbine nog bepaald moet 

worden. We willen dit ondervangen door in de planMER te motiveren wat een representatief 

geluidniveau is bij een kleine of een grote turbine. Hiervoor voeren we een analyse uit van een 

reeks recente op de markt verschenen turbines, hun specificaties en de hoeveelheid geluid die 

ze veroorzaken. 

 

110. De buisleidingen op de kaarten/afbeeldingen betreft dat ook de (geheime) 

kerosine buisleidingen van Defensie? Indien niet, hoe gaat daar dan rekening 

mee gehouden worden in dit m.e.r. onderzoek? 

We maken gebruik van de bestaande belemmeringen vanuit bekende buisleidingen. Waar 

nodig staat het Defensie vrij om via een zienswijze aanvullende beperkingen mee te geven aan 

het onderzoek.   

 

111. De leefgebieden rode lijst soorten vogels en vleermuizen, hoe worden die in de 

effectrapportage meegenomen? 

Deze worden in de verschillende aspecten van ecologie betrokken. Zie tabel. 6.2 van de NRD.  

 

112. Erg jammer er niet wordt begonnen bij de mens. Wind op land is niet nodig om 

de beoogde doelstellingen te behalen. Bedenk goed dat door windturbines 

opgewekte stroom niet per definitie ten deel zal vallen aan de regio maar 

verhandeld zal worden. De energie wordt verkocht aan de hoogste bieder. Dit kan 

een buitenlandse partij zijn zodat we het zogenaamde “eigen baas” over deze 

energie wel kunnen vergeten. 

We zijn het niet eens met u dat we niet bij de mens beginnen. De omschakeling naar duurzame 

energie doen we juist voor ons mensen. De fossiele brandstoffen leiden tot een verhoging van 

CO2-uitstoot en vormen daarmee een bedreiging voor onze atmosfeer en ecosysteem waar we 

in leven. U heeft gelijk dat de opgewekte duurzame energie ook verhandeld wordt net zoals de 

fossiele energie nu. Daarom is het streven dat 50% lokaal eigendom wordt van mensen uit de 

directe omgeving door bijvoorbeeld deelneming of een gebiedsfonds. We streven er als land 

ook naar om meer onafhankelijk te worden in onze energievoorziening. Alleen windenergie op 

zee is niet voldoende, zo heeft onlangs minister Jetten ook laten weten. Zeker omdat de energie 

op zee vooral bestemd is voor de industrie in de kustprovincies en de zee inmiddels ook vol 

begin te staan waarbij ook de belangen van de visserij en het ecosysteem in zee raakt. 

Daarnaast is het transport vanuit zee naar land een enorme maatschappelijke kostenpost.   

 

113. Begin bij een onderzoek naar draagkracht voor dit soort plannen bij de direct 

omwonenden. De rechten van deze mensen worden met voeten 
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getreden. Ik woon 400m!! van een beoogd turbinepark. Dit plan is al 1,5 jaar in 

ontwikkeling. In deze periode heeft niemand van de initiatiefnemers het fatsoen 

gehad ons hiervan op de hoogte te stellen! Niemand kan en mag bepalen wat ik 

als mens hinderlijk vind en wat niet. Ik wens geen onderdeel van een experiment 

te zijn. 

Echt beschamend dat geen van jullie begint bij ons als direct betrokkenen. 

Plan Papenslagweg in de gemeente Lochem. Ik ben direct betrokkenen doordat ik 

op 400m!! Van een voorgenomen molen (1 van de 3) van 280m!! Hoog woon. Ik 

woon echter in de provincie Overijssel. Ik eis dat ik door mijn overheid wordt 

beschermd. Wij vallen ten prooi aan achterbakse commerciële kliek van 

gewetenloze industriële mastodonten. Durf eens reageren op mijn berichten. Wat 

een waardeloze vooringenomenheid wordt hier tentoongesteld zeg. Waarom zou 

een provincie überhaupt iets willen doorvoeren/doordrukken als de direct 

betrokkenen duidelijk aangeven dit niet te willen? De overheid is er voor de 

burger en niet andersom! Er zijn meer dan voldoende alternatieven. En dit zou 

heel goed wind kunnen zijn maar niet op land! Als deze plannen worden 

doorgezet dan hebben we over 20 jaar weer een “Groningen” 

Leefbaarheid van de mens dient altijd voor te gaan op natuur. Wat heb je aan 

“gezonde” natuur maar “zieke” mensen? 

Wij zijn het eens met u dat het belangrijk is dat initiatiefnemers voor een windturbinepark of 

een andere ontwikkeling ook met de directe omgeving in gesprek gaan. Naar onze ervaring 

gebeurt dit ook. Maar uw ervaring is anders. De initiatiefnemer heeft er ook belang bij dat hij 

zich gedraagt als een goede buur. Wij wijzen initiatiefnemers hier ook altijd op. Onze rol om met 

de omgeving in gesprek te gaan als provincie komt meestal later in beeld. Voor participatie en 

communicatie met de omgeving zijn de provinciegrenzen niet bepalend maar de invloedsfeer 

van het project. Wij adviseren u contact op te nemen met de gemeente of de initiatiefnemer 

hierover.  

Wat het tweede deel van uw vraag betreft: we beginnen niet met draagkracht omdat dit geen 

factor is voor een ruimtelijke ontwikkeling. Dat klinkt misschien niet prettig maar is wel 

juridisch de realiteit. Wel is het belangrijk dat omwonenden goed betrokken worden bij de 

plannen en inbreng kunnen hebben hoe een windpark vorm krijgt.  

Wat uw laatste opmerking betreft: iedereen wil duurzame energie en het begrip dat we van 

fossiele brandstoffen af moeten zowel voor de betaalbaarheid, als veiligheid als 

leveringszekerheid wordt groter. Dat wil niet zeggen dat mensen graag opwekking in hun 

achtertuin willen. Daar hebben we begrip voor. Maar als overheid moeten we altijd het 

algemene belang van inwoners en het individuele belang tegen elkaar afwegen. Dat geldt voor 

alle projecten. Of het nu om wegenaanleg gaat, natuuraanleg, woningbouw of 

drinkwatervoorzieningen. Steeds zullen er mensen zijn die hierdoor gehinderd kunnen worden. 

Dat is niet te voorkomen. 

Wind op zee is een verantwoordelijkheid van de rijksoverheid. Misschien is u bekend dat op zee al 

nagenoeg het uiterste is gebouwd of gepland wat mogelijk is. Deze duurzame energie is vooral 

bedoeld voor de industrie in de kustprovincies. Dat heeft ook te maken met kabels en leidingen die 

nodig zijn voor transport en de maatschappelijke kosten daarvan.  
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114. In hoeverre is er overleg tussen Gelderland en Overijssel? Windturbinepark 

Papenslagweg is gepland op de grens met Overijssel. Er zullen meer mensen in 

Overijssel hinder gaan ondervinden dan in Gelderland. Hoe gaat Gelderland hier 

mee om? 

We overleggen goed met onze buurprovincies. Zowel in regionaal als nationaal verband. Bij 

wind- en zonprojecten wordt bovendien niet gekeken naar de gemeente of provinciegrenzen 

om te bepalen welke mensen er betrokken worden bij het project. Daarbij is de invloedssfeer 

van het project bepalend. Dit is vergelijkbaar een wegenproject of natuurproject dwars door 

provincies heen.  

 

115. In het klimaatakkoord wordt enkel gesproken over duurzame energie en niet 

over of dit met zon en/of wind gerealiseerd moet worden. Kijk dus naar 

alternatieven die minder belastend zijn voor de burgers! 

Dat doen we zeker. Alleen iedere vorm van duurzame energieopwekking leidt tot een 

verandering in onze omgeving. Ook bijvoorbeeld geothermie of kernenergie. Bovendien voeren 

we de energietransitie gefaseerd uit. Nu in de regionale energiestrategieën maken we afspraken 

over de opwekking van zonne-energie en windenergie en de warmtetransitie. Dat zijn nu de 

best beschikbare technieken waarmee we er nu voor zorgen dat de opwarming van de aarde 

minder snel gaat. Daarom doen we nu dit milieuonderzoek. Andere technieken komen zeker 

aan bod. Zo investeren we bijvoorbeeld ook in versnelling van de ontwikkeling van waterstof 

als energiedrager voor met name de logistiek.  

 

 


